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Transilvania, această provincie românească marcată de arcul Car
patic, a înscris în istoria sa pagini de îndelungată şi susţinută luptă pen
tru păstrarea fiinţei naţională a celor care aici s-au trezit odată cu zorile 
istoriei însăşi. Frămîntările politice din acest colţ de lume românesc 
îşi au nota lor specifică - singulară, în ansamblul istoriei generale ro
mâneşti. Cunoscînd, din perioada evului mediu, succesiunea unor alter
native ocupaţii, dominaţii sau influenţe străine, lupta românilor tran
silvăneni a îmbrăcat forme aparte. Desconsideraţi de către cei care cu 
forţa s-au eşezat pe pămîntul lor străbun, consideraţi „toleraţi" prin 
legea din 1514, atît ei ca naţiune cît şi religia şi limba lor, românii şi-au 
concentrat nu odată forţa lor spre rezolvarea unor probleme de ordin 
cultural şi chiar religios. 

Relaţiile cu Imperiul Austriac fiind stabilite prin Diploma Leopol
dină (1699) şi Sancţiunea Pragmatică (1713) care stabileau pentru Tran
silvania statut de principat autonom, în decursul luptelor naţionale a 
românilor transilvăneni aceste două acte fundamentale vor constitui 
puncte şi momente de referinţă. După unirea unei părţi a bisericii or
todoxe (1699) cu biserica Romei, acea parte a românilor care au rămas 
la vechea credinţă vor avea mult de suferit. Este unul din motivele 
pentru care o parte dintre conducătorii luptei naţionale a transilvăne
nilor se vor recruta dintre fruntaşi ai bisericii ortodoxe. Un loc impor
tant în această luptă l-au ocupat constituirea şi susţinerea şcolilor con
fesionale româneşti, şcoli în care predarea o făceau în limba română. 

Importanţa deosebită dată acestor lăcaşe de cultură derivă tocmai 
din dorinţa păstrării şi transmiterii nealterate a limbii strămoşeşti -
limba fiind unul din elementele definitorii ale oricărei naţiuni. 

In::-et şi cu foarte mare greutate, printr-o strădanie continuă, limba 
română începe totuşi să-şi cîştige unele drepturi1. Fără voia lor, în cei 
10 ani ai absolutismului, habsburgii îi înalţă un adevărat monument. 
Ea dădea naţiunii române posibilitatea de a-şi apăra soarta, de-a avea 
ample perspective de dezvoltare. Oferea într-un cuvînt instrumentul 
prin care naţiunea română să se impună trainic în viaţa publică a Ma
relui Principat. 

Afirmarea prin cultură reprezenta pentru cei mai mulţi chezăşia 
dobîndirii şi exercitării drepturilor politice la care naţiunea română 
aspira cu deplin temei. Considerentul că prin cultură se va ridica „ce
tate nouă unităţii naţionale" cum se exprima Bărnuţiu, va scoate in 
evidenţă tot mai mult dorinţa fierbinte a transilvănenilor de a întemeia 
un teatru naţional în care limba şi cugetarea românească să se afirme 
cu toată plenitudinea şi vigoarea. 

Campania pentru înfiinţarea unui teatru românesc în Transilvania 
se dezlănţuie cu toate forţele culminind în 1870 cu constituirea „Socie-
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tăţii pentru fond de teatru român"2• Este ales un comitet provizoriu, 
care să conceapă şi să dirijeze toate acţiunile pregătitoare în vederea 
înfiinţării acestei societăţii. Cunoscînd compoziţia şi repartiţia naţional
teritorială a populaţiei Transilvaniei, comisia s-a orientat spre meleagu
rile hunedorene şi spre oraşul Deva ca fiind centrul unei imense şi 
compacte mase de români3, ca loc de desfăşurare a primei adunări ge
nerale, de care se vor lega începuturile unei acţiuni culturale în care 
se investeau mari nădejdi şi idealuri. Sînt fixate zilele de 4 şi 5 oc
tombrie 1870, pentru începerea lucrărilor, se redactează un apel către 
toţi românii din Ardeal în care se subliniază necesitatea consolidării şi 
dezvoltării culturii româneşti, ca suport şi mijloc de afirmare a substan
ţei naţiunii române4. 

La deschiderea lucrărilor în localul Casinei ungureşti este ales un 
preşedinte al adunării generale de la Deva dr. Iosif Hodoş, preşedin
tele comitetului provizoriu. Secretari ai adunării, Iosif Vulcan şi August 
Horsia, iar pentru a face înscrieri de membri pe bază de subscripţii este 
aleasă o comisie compusă din trei deveni: Ioane Papiu, Isailă Moldovan 
şi Petru Drăghici. Primul înscris este vicecomitele Hunedoarei - Gior
giu Ciaclanu, urmîndu-i apoi peste 60 de participanţi. 

În continuarea lucrărilor sînt prezentate expuneri în cuprinsul că
rora se insistă asupra misiunii sociale a teatrului şi vorbind despre is
toricul înfiinţării teatrului în Muntenia şi Moldova, se sublinia necesi
tatea înfiinţării teatrului în Ardeal. 

Au fost de asemenea, ca oaspeţii să se simtă bine, organizate un 
concert urmat de banchet. A doua zi adunarea generală a dezbătut şi 
votat statutele societăţii, care au fost publicate în presă. Prin ia.clamaţii 
s-a ales Comitetul acesteia avîndu-1 ca preşedinte pe Iosif Hodoş, care 
declară societatea constituită. Ca organ de presă oficial este pusă la 
dispoziţia Societăţii de către Iosif Vulcan, revista „Familia". 

Prin adunarea de la Deva din 4 şi 5 octombrie 1870 nu s-a realizat 
scopul final urmărit dar s-a constituit un organism central sub steagul 
căruia s-a desfăşurat o activitate cultural-teatrală în oraşele şi satele 
ardelene. După doi ani se va ţine următoarea adunare, iar de aici în 
fiecare an pînă în 1890 într-una din localităţile Transilvaniei. Se face 
o pauză de cinci ani, după care sediul Societăţii se mută de la Budapesta 
la Braşov şi vor fi organizate din nou adunări generale din care noi 
amintim mai jos adunările din judeţul Hunedoara. 

In anul 1897 Vasile Goldiş secretarul „Societăţii" a adresat din 
Braşov o scrisoare domnului dr. Ioan Mihu din Orăştie5 , în care se 
arată că, în şedinţa din 2 ianuarie Comitetul Societăţii şi-a exprimat 
dorinţa ca adunarea generală din acest an să se ţină la Orăştie. 

t S. Retegan, Recunoaşterea limbii romdne ca limbă oficială a Transilvaniei, 
în dieta de la Sibiu, în AIIC, XVI, 1973, p. 198. 

2 D. Susan, Infiinţarea „Societăţii pentru crearea unui fond de teatru român 
în Ardeal - în cadrul adunării de la Deva din 4-5 octombrie 1870, în Sargetia, 
X, 1973, p. 383. 

3 Idem, p. 385-386. 
' Idem, p. 386. 
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Urmare acestei scrisori intelectualitatea românească din Orăştie 
este chemată la o consfătuire în localul Casinei pentru a se pune de 
acord cu propunerea făcută. Ideea este primită cu bucurie şi se consti
tuie Comitetul care se îngrijeşte de aranjarea celor necesare pentru 
adunarea stabilită. Este ales preşedinte dr. Ioan Mihu, vicepreşedinte 
dr. A. Munteanu şi dr. S. Moldovan, secretar I. Moţa şi alte 15 persoane 
ca membrii în comitet. Este trimisă la Braşov o scrisoare călduroasă 
prin care se face invitaţia ca următoarea adunare să se ţină la Orăştie. 

In zilele de 1-2 iunie 1897 începe adunarea generală de la Orăştie, 
Societatea avînd la acea dată următoarea componenţă: preşedinte Iosif 
Vulcan, vicepreşedinte Virgil Oniţ, casier Valeriu Bologa, secretar Va
sile Goldiş, membrii în comitet dr. Iancu Meţian, Gheorghe Dima şi 
Coriolan Brediceanu. 

„Gazeta Transilvaniei" în numerele 121, 122 şi 123 din 4, 5 şi 
6 iunie 1897 publica un raport amănunţit, despre această adunare, care 
spune printre altele că oaspeţii care au început să sosească sînt întim
pinaţi la gară de neobositul dr. I. Mihu cel care a contribuit în mare 
măsură la reuşita acestei adunări. In prima zi a sosit comitetul repre
zentat prin Iosif Vulcan, Virgil Oniţiu, Vasile Goldiş şi Coriolan Bre
diceanu. Rămîn să sosească în continuare cei peste 150 de invitaţi. 

Lucrările încep ziua următoare în biserica greco-ortodoxă. Discursul 
de deschidere este ţinut de Iosif Vulcan care reuşeşte în cuvintele sale 
să arate încă odată scopul pentru care a fost înfiinţată această societate, 
el spune printre altele: „Scopul nostru este să înfiinţăm un nou amvon 
pentru răspîndirea moralităţii, o nouă catedră pentru propagarea bu
nului gust, un nou organ pentru întărirea culturii naţionale", în con
tinuare se arată: „Istoria noastră nu este numai ceea ce ne-au păstrat 
paginile ei, scrise, de multe ori de nişte străini rău voitori sau cel puţin 
fără tragere de inimă pentru noi. Istoria neamului nostru ne-o ticluiesc 
tradiţiile şi legendele ce trec din gură în gură şi trăiesc din generaţie în 
generaţie. Munţii şi văile, codrii şi poenile, peşterile şi cîmpiile poves
tesc şi cîntă trecutul nostru, nu lipseşte decît poetul care să culeagă 
tot ce aude şi să-şi încoarde lira spre a ne cînta despre trecutul nostru6". 

Expunerea devine tot mai patetică pe măsură ce autorul adaugă noi 
dovezi ale necesităţii teatrului pentru românii din Ardeal. In acest sens 
el vede în teatru un scut, un adăpost pentru toate elementele noastre 
culturale, unde nu numai să fie la adăpost dar să şi înflorească, să ne 
putem bucura toţi de progresul lor şi să le putem arăta lumii. Iar dacă 
nu toată lumea poate să meargă la teatru „ne vom îngriji, ca teatrul 
nostru să meargă la ei pretutindenea ... "7• Discursul este primit cu vii 
aplauze din partea participanţilor, între care, afară de intelectualitatea 
şi poporul din Orăştie mai sînt reprezentate localităţile Deva, Brad, Să
cărîmb, Haţeg, Hunedoara şi satele din împrejurimi. Sînt aleşi doi notari 
ad-hoc în persoanele domnilor Vasile Goldiş (Braşov) şi dr. Paul Oprişa 

5 „Revista Orăştiei'4, 15/27 februarie 1897. 
e Anuarul I al Societăţii pentru crearea unui fond de teatru român, pe 

anul 1895/6, 1896/7, 1897/8, Braşov, 1898, p. 62. 
7 Idem, p. 65. 
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(Brad) şi trei comisu pentru cenzurarea raportului Comitetului şi a ca
sierului şi ultima pentru înscrierea de noi membri. Este prezentată în 
continuare lucrarea dr. Ion Bunea din Braşov „Arta şi morala", lucrarea 
ascultată cu multă plăcere din partea adunării, după care şedinţa îşi 
încheie lucrările. După masă are loc la hotelul „Ardeleana" un frumos 
banchet, iar apoi la hotelul „Secheny" s-au jucat piesele: „La Turnu 
Măgurele" de Vasile Alecsandri şi comedia „Trei doctori" de Virginia 
A. Vlaicu. Seara se încheie cu dans. 

A doua zi şedinţa începe în jurul orei 11, cind Iosif Vulcan pre
zintă rapoartele şedinţei anterioare. Se citesc telegramele de felicitare 
şi se anunţă că avocatul Teodor Pop din Baia de Criş a trimis suma 
de 100 florini, înscriindu-se şi el printre ceilalţi membri fondatori pe 
viaţă, alături de dr. Ion Mihu avocat din Orăştie, Institutul „Ardeleana" 
Orăştie, Ioan Mihaiu - proprietar din Orăştie. 

Membrii ordinari pe viaţă „Societatea de lectură" Orăştie, dr. Aurel 
Munteanu avocat Orăştie, etc. Sînt discutate apoi problema fondurilor 
stabilindu-se ca de acum cheltuielile comitetului la adunări să fie su
portate din bugetul Societăţii şi problema înfiinţării unei biblioteci 
teatrale sub supravegherea comitetului. Această bibliotecă va cuprinde 
un şir de piese alese: „potrivit cu puterile tinerimii noastre ce încearcă 
şi ici şi colo să joace teatru şi va sta din piese, ori originale, ori tra
duse, ori localizate, ce se vor afla de bune"q· Cu îndeplinirea acestui 
plan a fost însărcinat vicepreşedintele sodetăţii Virgil Oniţu, directorul 
gimnaziului din Brad şi profesorului Vasile Goldiş, secretarul societăţii. 
Pentru a se porni o mişcare literară în această direcţie, se publică un 
concurs literar, un apel către toţi scriitorii timpului. Condiţiile de con
curs sînt publicate în presă. 

Se decide de asemenea, editarea unui Anuar care să cuprindă toate 
problemele adunării generale şi să fie distribuit gratuit tuturor membri
lor. In ce priveşte adunarea generală pentru anul 1898 în urma invita
ţiei făcute de intelectualitatea din Haţeg se stabileşte locul următoarei 
adunări aici, rămînînd ca data să fie stabilită ulterior. In încheiere pre
şedintele mulţumeşte adunării pentru viul interes manifestat faţă de 
cultura românească, iar dr. Ion Mihu mulţumeşte comitetului pentru 
onoarea ce a făcut oraşului organizarea adunării aici. Unul din punc
tele importante ale programului este „Nedeia" şi festivitatea populară. 
Aceasta are loc în dumbrava oraşului unde căluşerii din Orăştie, Ro
mos, Beriu şi alte comune învecinate îşi demonstrează măiestria şi eta
lează încă odată frumosul port popular. 

Stabilită pentru anul următor (1898) adunarea de la Haţeg îşi des
făşoară lucrările. în zilele de 24-25 mai. Revista Orăştiei publică amă
nunte despre organizarea acesteia, iar în numărul 19 este redat întregul 
program al adunării. Reuniunea română de cintări dă un însemnat spri
jin organizării. Din raportul amănunţit al adunării generale putem să 
vedem că printre primii sosiţi este Iosif Vulcan, Vasile Goldiş, profe
sorul Givulescu, tinerii Sextil Puşcariu şi M. Popovici, M. Ungureanu 
din Timişoara, Rusu Sirianu din Arad şi I. Ardelean din Oradea. Pri-

8 „Revista Orăştiei" nr. 30, 19/31 iulie 1897. 
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mirea a fost făcută de domnul N. Sînzian preşedintele comitetului de 
primire. Prima şedinţă are loc în sala veche a hotelului „Molnar"9, unde 
Iosif Vulcan prin frumoasa cuvîntare legată de însemnătatea istorică a 
localului, deschide şedinţa. Sînt aleşi notari ai şedinţelor domnii Vasile 
Goldiş şi P. Givulescu. Reprezentanţi ai cinci ziare româneşti participă 
de data aceasta - I. Rusu Sirianu trimis de „Tribuna Poporului", M. 
Popovici de „Gazeta Transilvaniei", V. Osvadă de „Tribuna", I. Arde
lean de la „Vulturul" şi I. Moţa de la „Revista Orăştiei". Sînt citite ra
poartele comitetului despre lucrările Societăţii de la adunarea din Orăş
tie, apoi raportul casierului despre starea fondului societăţii care se ri
dică acum la 118.901 fl. şi 61 cr. 

Se alege de asemenea o comisie, pentru înscrierea de noi membri 
din care fac parte dr. G. Suciu, A. Berzan, N. Sînzian, C. Popovici şi 
Vicarul Nestor. Talentatul tînăr Sextil Puşcariu din Braşov citeşte lucra
rea sa pregătită special pentru această adunare „Din tainele culiselor", 
care ilustrînd scene din trecut şi prezent în teatru presărată cu anec
dote, a dat chiar aer de culise. Numeroasele telegrame de felicitare 
sosite din mai multe părţi a Transilvaniei culminează cu cea trimisă 
din Abrud prin care se făcea şi invitaţia ca în anul următor Societatea 
să-şi ţină la Abrud adunarea generală. La hotelul „La Coroana" banche
tul din după-masa aceleiaşi zile a fost încununat cu frumoasele toasturi 
rostite, iar concertul şi teatrul au fost la înălţime arătînd încă odată 
dragostea cu care sînt îmbrăţişate asemenea acţiuni culturale. Şi-a dat 
concursul „Reuniunea de cîntări" din Haţeg care le-a avut ca soliste pe 
d-şoarele Veturia Bontescu, Miţi Baciu şi Octavia Bariţiu, iar conducă
torul „Reuniunii" domnul C. Popovici a fost viu aplaudat pentru fru
moasele piese cîntate. 

A fost de asemenea, jucată piesa „Prolog" a lui I. Vulcan şi „Soare 
şi ploaie" a aceluiaşi autor. La sfîrşitul programului căluşerii au fost 
cei care şi-au arătat măiestria. 

Lucrările celei de a doua şedinţă s-au desfăşurat în prezenţa unui 
public mai numeros. Raportul Comitetului arată că fondul Societăţii 
creşte repede şi se face de asemenea un salutar început de activitate 
literară prin editarea Bibliotecii teatrale şi-a Anuarului Societăţii. De 
asemenea, se mai hotăreşte ca în folosul Societăţii să se aranjeze în 
centrele româneşti spectacole care să ducă făclia societăţii în rîndul ma
selor largi. Membrii noi dr. G. Suciu, domnul M. Bontescu, Banca „Ha
ţegana" intrat în societate împreună cu un fond de 450 fl. bani încasaţi 
de la spectacole ţinute. Tot acum se alege noul comitet al Societăţii pe 
următorii trei ani. Preşedinte Iosif Vulcan, vicepreşedinte Virgil Oniţiu 
(Braşov), secretar V. Goldiş (Braşov). In comitet dr. I. Mihu (Orăştie), 
Coriolan Brediceanu (Lugoj), Valeriu Bologa (Braşov), Gheorghe Dima 
(Sibiu). Balul de luni seara, unde numeroase femei au venit îmbrăcate 
în costum naţional, făcînd cinste - a durat pînă în zori. 

O altă manifestare importantă a Societăţii pentru fond de teatru 
este şedinţa Adunării generale ţinută la Brad în zilele de 28-29 august 
1904 sub conducerea preşedintelui Iosif Vulcan. Atingind aici unul din 

9 Idem, nr. 22, 30 mai 1898, p. 86. 
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succesele cele mai strălucite în viaţa acestei societăţi, adunarea nu nu
mai a întrecut toate aşteptările dar a servit ca model pentru toate cen
trele unde îşi va purta în viitor paşii. 

Impresionantă a fost primirea făcută oaspeţilor de populaţia Bra
dului. Vasile Damian, preşedintele Comitetului de organizare a adu
nării adresează un cald salut oaspeţilor, la care îi răspunde Iosif Vul
can. Oaspeţii se adună apoi în sala hotelului „Central« pentru obişnuita 
seară de cunoştinţe, unde la excelenta muzică a lui Ghiuţu din Abrud 
şi-au petrecut foarte bine pînă seara tîrziu. A doua zi după participarea 
la serviciu divin, celebrat de protopresbiterul Vasile Damian care în 
încheiere arată însemnătatea acestei zile pentru cultura naţională şi îi 
îndeamnă pe toţi cei de faţă să ia parte la adunare. 

Iosif Vulcan deschide adunarea în sala de gimnastică a gimnaziului 
printr-un discurs în care arată situaţia culturală în care se află poporul 
şi societatea românească. Apoi Pavel Oprişa, profesor gimnazial în Brad 
salută Societatea şi Comitetul după care Grigore Părău, directorul gim
naziului salută adunarea în numele „Asociaţiei pentru literatură şi cul
tura poporului român". Aceste discursuri de salut şi răspunsuri la sa
lut sînt publicate în revista „Familia" şi „Anuarul Societăţii". Este adus 
un omagiu memoriei primului preşedinte al Societăţii, Iosif Hodoş, care 
„a fost unul din cei mai buni fii ai neamului românesc şi îndeosebi în 
Ţara Zarandului a fost sufletul acelor mişcări, care au avut drept ţintă 
progresul cultural al românilor din această ţeară"1°. 

Trecîndu-se la ordinea de zi s-a prezentat raportul general al Co
mitetului, raportul casierului şi s-a ales comisia pentru înscrierea de 
noi membri. Se anunţă apoi cei patru conferenţiari: E. Hodoş cu lucra
rea „Suveniri de la şcoala din Brad", dr. P. Oprişa ,,lnfiinţarea gimna
ziului din Brad", dr. I. Blaga „Despre gust", dr. Valeriu Branişte „Bi
serica şi teatrul". 

Banchetul de la sala hotelului „Central" se continuă cu expoziţia 
de ţesături şi lucruri de mină ţărăneşti din Zarand care s-a bucurat de 
atenţia vizitatorilor arătînd încă odată măiestria ţărăncilor române din 
aceste locuri şi via activitate a Reuniunii de femei hunedorene care a 
organizat-o. Seara publicul a beneficiat de o frumoasă reprezentaţie şi 
anume un concert cu o compoziţie a lui Vidu şi o piesă „Drama" a 
d-nei Constanţa Hodoş care a rămas totuşi o fică a Zarandului deşi lo
cuia acum la Bucureşti. In ziua următoare şedinţa începe cu citirea de 
către V. Goldiş, Enea Hodoş şi Iosif Blaga a lucrărilor amintite mai sus. 
Se citeşte raportul comitetului şi al casierului, iar la sfîrşit raportul co
misiei pentru înscrierea de noi membri. 

Adunarea a avut un succes neaşteptat. Incă la nici o adunare nu 
s-a atins suma de 5000 de coroane, cit s-a încasat la Brad ca taxe de 
noi membri, de asemenea programul a fost bogat în prezentări artistice 
şi literare, lecturile, fiind la un înalt nivel literar, au ocupat partea 
principală a şedinţelor. 

10 Anuarul VIII al Societăţii pentru fond de teatru român pe anul 1903-1904, 
Braşov, 1905, p. 198. 
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Excursii s-au făcut la Tebea şi la mina de aur „12 apostoli" de la 
Ruda Brad, un stabiliment unic în Europa în acea perioadă. 

Deşi nu s-a atins scopul final urmărit prin înfiinţarea acestei so
cietăţi, s-a constituit un organism central sub steagul căreia aproape 
patru decenii s-a desfăşurat o masivă şi variată activitate culturală. 

SUR L' ACTIVIT:E DE LA „SOCIETE POUR LE FOND DU 
THEATRE ROUMAIN" DANS LE DEPARTEMENT DE HUNEDOARA 

Re sume 

„La Societe pour le fond du theâtre roumain" en Ardeal a ete constituee en 
1870, et se dcveloppe son activite par les assemblees generales qui ont eu lieu dans 
chaque annee dans une des localites de la Transylvanie. Cet article presente 
quelques donnees qui se referent aux assemblees qui ont eu lieu dans le depar
tement de Hunedoara, celle de Orăştie dans le 1-2 juin 1897, celle de Haţeg dans 
le 24-25 mai 1898 et celle de Brad dans le 28-29 aoii.t 1904. 

Les assemblees ont connu un inattendu succes et clles ont souligne encore 
une fois la necessite de la consolidation et du developpement de la culture rou
maine comme un milieu d'affirmation de la nation roumaine. 

En cette maniere il est rnis en valcur un aspect un peu connu de l'activite 
culturelle de Hunedoara. 
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